
 

  

16. Valná hromada ASZ ČR 
Zápis a usnesení 

 

 

Datum konání: 10. června 2014, od 9.30 hod do 16.00 hod. 

Místo konání: Kulturní dům Máj, Pelhřimov 

 

 

1) Prezence účastníků 

Od 9.00 do 9.30 hod. - prezence delegátů a hostů – viz přílohy: prezenční listiny 

 

2) Zahájení schůze 

Schůze byla zahájena v 10.00 hod.  

J. Štefl: (moderátor schůze): Zahájil jednání 16. valné hromady ASZ ČR, přivítal delegáty z 

regionálních ASZ, představil a přivítal přítomné hosty.  

 

VH konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 88 členů Rady bylo podle 

prezenční listiny přítomno 77. Účast členů Rady dosáhla 88 %.  

Z celkového počtu 220 delegátů bylo přítomno 141 a také 10 hostů. Účast delegátů celkem 

dosáhla 64%.  

Schůze byla usnášeníschopná.  

 

3) Volba pracovních orgánů valné hromady, schválení programu schůze 

J. Štefl: Informoval o návrhu programu schůze – viz pozvánka.   

Hlasování: optická většina pro/0 se zdrželo/0 proti 

Návrh programu byl schválen. 

 

Schválený program schůze:  

Prezence delegátů z regionálních ASZ 

Zahájení, přivítání delegátů a hostů 

Volba pracovních orgánů valné hromady 

Zpráva předsedy ASZ ČR, Ing. Josef Stehlík 

Vystoupení starosty Pelhřimova – Leopold Bambula 

Vystoupení 1. náměstka ministra zemědělství  – JUDr. Jiří Jirsa, Ph.D., MEPP 

Vystoupení ředitele SZIF – Ing, Martin Šebestyán, MBA 

Vystoupení ředitele ÚZEI – Ing. Oldřich Černoch, CSc. 

 

Diskuse ke zprávě předsedy ASZ ČR a k vystoupení přítomných hostů 

Národní podmínky Společné zemědělské politiky 2014 – 2020 

Přímé platby a program rozvoje venkova 

Priority ASZ vs. pozice MZE - diskuse 

 

Úprava stanov ASZ ČR – změna sídla 

Členství ASZ ČR v Evropském svazu vlastníků půdy (ELO) 

Přestávka na oběd 



 

  

 

Zpráva předsedy Revizní komise 

Volby orgánů ASZ ČR na období 2013 – 2016 

Vystoupení vedoucího Správy majetku Arcibiskupství pražského – Ing. Karel Štícha 

Vystoupení člena předsednictva Svazu měst a obcí ČR – Ivan Hořínek 

Vystoupení výkonného tajemníka Spolku pro obnovu venkova – Ing. Stanislav Rampas 

Vystoupení předsedy Svazu obecních a soukromých lesů – Ing. František Kučera 

Vystoupení člena prezidia Svazu mladých agrárníků ČR – Milan Douša 

Diskuse a návrhy činnosti ASZ ČR na další období 

Usnesení a závěr 

 

J. Štefl: Vzhledem k programu je třeba určit mandátovou a návrhovou komisi. Navrhuje 

komise sloučit. 

Hlasování: optická většina pro/1 proti/0 se zdrželo 

VH schválila sloučení mandátové a návrhové komise. 

Vzhledem k tomu, že z pléna nebyl návrh na obsazení těchto komisí, přednesl tyto jmenné 

návrhy předsednictva na složení pracovních orgánů: 

- návrhová a mandátová komise: Mgr. Ing. Pavel Srna, David Smetana, Ing. Radim 

Kotrba 

Hlasování: optická většina pro/3 se zdrželi/0 proti  

- zapisovatelé: Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Jenikovská 

Hlasování: optická většina pro/1 se zdržel/0 proti  

- ověřovatelé zápisu: Jaroslav Šebek st., Ing. Arnošt Pleskot 

Hlasování: optická většina pro/1 se zdržel/0 proti  

VH schválila uvedené delegáty do pracovních orgánů. 

 

4) Zpráva předsedy o činnosti ASZ ČR za uplynulé období: 

Josef Stehlík: Seznámil delegáty s činností za uplynulý rok od poslední VH. 

 

Dámy a pánové, vážení hosté, kolegové sedláci. 

pokud budeme hodnotit práci a činnost ASZ ČR v uplynulém období nemohu nezmínit 

skutečnost, že od naší poslední VH v červnu 2013, byli na úřadu Mze celkem tři ministři a 

vlastně dvakráte se v krátkém čase vystřídalo téměř kompletní vedení tohoto rezortu. 

Samozřejmě že se to velmi promítlo do naší práce, především v oblasti dojednávání podmínek 

pro nové programové období SZP 2014 až 20 a do osudu dalších rozpracovaných úkolů. Po 

období poměrně velmi vlivného zastoupení naší organizace při obhajobě zájmů našich členů 

v prvním pololetí minulého roku, přes období spíše nezájmu o naše požadavky a politické i 

věcné náměty v druhé jeho polovině za úřadování ministra Tomana, až po úplně nové 

nastavování způsobu spolupráce a komunikace s novým mistrem Mariánem Jurečkou 

v začátku letošního roku, máme poměrně slušné zastoupení v jeho poradním týmu. 

Tyto skutečnosti se samozřejmě promítly do výsledků naší práce především na úseku 

dojednávání nových dotačních podmínek. V některých otázkách jako například nastavení 

rozumných požadavků na zatížení VDJ na ZP při dotacích LFA nebo AEO, podmínkách 



 

  

plnění greeningu, udržení investičních podpor pro malé zpracovávání našich výrobků, nebo 

další činnosti ABK ministra jsme byli, a snad dále také budeme úspěšní ve vyjednávání a 

prosazování našich představ. Ale také jsme samozřejmě zaznamenali zjevné neúspěchy, 

namátkou vzpomenu například prosazování redistributivní platby v prvním pilíři, nebo 

nezavádění plateb welfare, minimálně v té nepřijatelné podobě, v jaké jsou v posledním 

návrhu PRV. Kde se nám rovněž stále nedaří prosadit zcela, je zřetelný program na podporu 

projektů určených rodinným farmám. Vítám proto ujištění pana ministra Jurečky, že se o 

uvedení do života tokového typu dotačního programu v rámci PRV osobně zasadí.   

Musím přiznat, že skutečně velkou část naší práce a času jí věnovaného, zabralo téma 

zmíněného nastavení nových dotačních podmínek, které by měly začít platit od roku 2015 a 

jak vedení ASZ, tak členové předsednictva absolvovali nespočet hodin své práce právě 

jednáním na toto téma s cílem zajistit důstojné postavení typu farem, který je převládající 

v naší členské základně.  Chtěl bych všem za tuto jejich práci a ochotu přispět k prosazení 

našich zájmů poděkovat a popřát si, aby je jejich elán neopustil ani v dalším období. Budeme 

jej skutečně ještě velice potřebovat. 

Ale abych se i přes vážnost a hlavně neopakovatelnost tématu nastavování podmínek nového 

programového období nevěnoval pouze dotacím, nehledě na to, že to bude určitě ještě téma 

mnoha dnešních vystupujících a zřejmě i Vašich diskuzí, musím zmínit i další neméně 

důležitou činnosti naší organizace v roce 2013. 

Určitě jsme v loňském roce pokročili ve spolupráci a vzájemné podpoře s církvemi, 

reprezentované především pak panem kardinálem Dukou, kdy velmi vhodným společným 

tématem, vedle ryze materialistického jednání nad církevními restitucemi, byla příprava OSN 

vyhlášeného roku rodinných farem v roce 2014 a souběžně probíhajícího církevního roku 

rodiny. Při té příležitosti jsme v září loňského roku uskutečnili velice zdařilé společné 

shromáždění římskokatolické církve, pražské magistrátu a dnes již také našeho člena, Selské 

jízdy, pod sochou svatého Václava k příležitosti Svatováclavských svátků.  A prakticky den 

po té, 28. 9. navštívil pan kardinál Duka naše „Dožínkové slavnosti,“ pořádané u rodiny 

Jankových ve Vysoké Libyni na Plzni severu spolu s parkem Tři věže, a za účastí našich 

kolegů sedláků ze Švýcarska.  Tyto slavnosti nám posloužili jako místo úvodního semináře 

přípravy „Roku rodinných farem“, a to hlavně pro vyhlášení jeho zásadních témat, 

prezentovaných v tzv. „Křížové cestě českého sedláka“. Myslím, že kdo navštívil tuto akci, 

mi určitě rád potvrdí neopakovatelnou atmosféru tohoto setkání, včetně velmi milé návštěvy 

paní Naděždy Kavalírové, paní Medy Mládkové, ale významově neméně také důležitého 

podepsání smlouvy o spolupráci a vzájemné podpoře se Svazem měst a obcí a Národním 

sdružením intenzivních akvakultur, zastoupených jejich pány předsedy panem Danem 

Jiránkem a Ivo Kaplanem. Tato skutečnost se již několikrát od té doby projevila více 

koordinovaným postupem při obhajobě našich společných zájmů, a to nejen ve vztahu 

k ministerstvu zemědělství.   Věřím, že přínosnost tohoto kroku stejně vnímají obě jmenované 

nevládní organizace.   

Významné a pro většinou nás asi ani ne moc vítané politické zvraty loňského roku 

přinejmenším odsunuly řešení některých důležitých problematik na které jsme se v roce 2013, 

ale i předešlých letech zaměřili. Jde například o další uvolnění podmínek pro výrazně malé 



 

  

množství zpracování jatečných zvířat, tzv. mikroporážek, zjednodušování postupů při 

umísťování zemědělských staveb v krajině, zařazování dalších erozně ohrožených půdních 

bloků nikoliv plošně, ale na základě tzv. „Monitoringu opakovaných erozních událostí“, jehož 

uvedení v život byl za významného přispění ASZ ČR, nebo prakticky úplné ukončení práce 

na všech legislativních změnách okolo mysliveckého zákona a vyhlášky o dobách lovu, ci pro 

nás významného návrhu  ABK novely zákona, což byl souhrnný materiál potřebných 

legislativních změn s cílem ulehčit sedlákům podnikání a který rozpuštěním sněmovny v létě 

loňského roku zůstal pouze v návrhu. 

Co se naopak podařilo i navzdory politicky nepříznivé situaci prosadit, je úplné daňové 

osvobození rodinných farem při převodu hospodářství ze starého na mladého pokračovatele, 

nebo úplné odstranění předkupního práva státu k nakoupené státní půdě po jejím splacení.           

I v loňském roce jsme, myslím, že velmi dobře, spolupracovali s našimi členskými svazy a 

snažili jsme se být pro ně platným partnerem při řešení jejich požadavků a potřeb, a to jak ve 

vztahu ke státní správě, tak i směrem k naší členské základně, či k jiným nevládním 

organizacím.  Pokud jen zmíním některé konkrétní kroky, tak je to stálá snaha a doufám, že 

v brzké době korunována finálním úspěchem, o uznání VDJ chovatelů faremních jelenů pro 

potřeby zatížení TTP v rámci PRV, nebo zařazení koně, jako relevantního hospodářského 

zvířete v rámci Strategie pro růst-koncepčního materiálu MZe ČR. Také  jsme našli společný 

zájem se SVP při prosazování možnosti vlastníka pozemku být příjemcem investiční podpory 

na realizaci některých typů společných zařízení v krajině po proběhnuté KPÚ, jako vhodné 

alternativě současného stavu s cílem posílit vlastnickou odpovědnost k pozitivním změnám 

v krajině, především v oblasti vody a enviromentálních opatření.   

Při výčtu činností, které ASZ ČR dělala v loňském roce, nemohu zapomenout také na naše 

aktivity v oblasti společenské a kulturní. Vedle pořádání akcí typu Farmářské slavnosti a již 

zmíněné Dožínkové slavnosti, to byl tradiční ples, slavnostní vyhlášení Farmy roku 2013, 

nebo naše účast na filmovém festivalu „Obrazy života“, který pořádá ČZU v Praze, a kde se 

každoročně objeví velice zajímavé a poučné snímky z domácí i zahraniční provenience, které 

jsou pak k dispozici i našim členům. Stálou a dnes mohu říci, že již asi tradiční spolupráci na 

různých akcí věnovaných významným jubileím prvorepublikových agrárních politiků 

udržujeme se „Společností Antonína Švehly“. V loňském roce byla velká pozornost věnována 

osobnosti Rudolfa Berana.  

ASZ ČR uskutečnila v loňském roce opět sérii školení a vzdělávacích programů pro naše 

členy. Většina z nich byla věnována práci s LPISem a CRZ, zaměřených pro individuální 

využití našimi členy. Na konci roku jsme pak zahájili sérii seminářů na téma nového OZ a 

jeho aplikaci především v oblasti majetkové. Tento seminář absolvovalo 900 našich členů.  

No a v neposlední řadě jsme ve spolupráci s ČZU v Praze připravili první semestr 

ekonomického vzdělávání, který byl pak zahájen v prvním čtvrtletí letošního roku pro celkem 

25 účastníků.  

Také rok 2013 byl využíván našimi členy ke společným výjezdům do zahraničí. Cílovými 

destinacemi loňského roku se tak staly země jako Švýcarsko, Bavorsko, Toskánsko, Polsko 

nebo Slovinsko. Na jaře letošního roku potom Čína a Normandie ve Francii. 



 

  

 

Velice dobře nás v loňském roce na mezinárodním profesním poli našich partnerských 

nevládních organizací jako je COPA, ale v poslední době také ELO (evropský svaz vlastníků 

půdy, do kterého nyní mimochodem zvažuje ASZ ČR vstoupit), zastupovala nová zahraniční 

tajemnice paní Renata Vondráková. Díky jejímu velice iniciativnímu přístupu tak máme 

k dispozici výklady některých evropských nařízení nebo podmínek dotací dříve, než 

ministerští úředníci.  

Sluší se po výčtu práce za uplynulý rok také zmínit co dál. Kam upřít naši hlavní pozornost. 

Během mého vystoupení některé naše pracovní priority myslím již zazněly, ale pro 

připomenutí. Je nutno nepolevit při závěrečných dojednávání podmínek dotací v rámci SZP 

pro 2015 až 20. Rozhodnutí, která z těchto jednání vzejdou, budou v dlouhodobém horizontu 

ovlivňovat naše podnikání i naše postavení ke konkurenci. Je nutné znovu zahájit snahu na 

řešení odložených změn po pádu vlády a rozpuštění sněmovny v létě loňského roku. Ať jde o 

zmíněné opatření v myslivosti ke snížení škod na zemědělských kulturách, tak opatření, která 

povedou ke snižování administrativní náročnosti kladené na sedláky, nebo prezentování ASZ 

ČR jako významné NO prosazující zájmy rodinných farem, nejrozšířenějšího způsobu 

obdělávání půdy na světě. A v neposlední řadě se ještě více pokusit rozhýbat naše 

ekonomické aktivity především na poli pojišťovnictví, spoluprací z dosud nezmíněným naším 

partnerem B +S Brokers. A samozřejmě že předpokládám, že případné další náměty na naši 

činnost vzejdou také z diskuze dnešní VH.    

Bývá dobrým zvykem se na konci projevu předsedy zmínit také o práci kanceláře ASZ ČR, 

která působí ve složení Veronika Jenikovská, Vendula Pospíšilová, Šárka Gorgoňová a Jana 

Breburdová. Tomuto dámskému osazenstvu – čtyřlístku, velmi zdatně pak šéfuje náš 

dlouholetý tajemník Jaroslav Šebek. Myslím, že většina z Vás mi dá za pravdu, že vždy 

najdete podporu nebo radu, pokud se na kancelář obrátíte a většina Vašich námětů je co 

nejkratší cestou předávána vedení asociace k projednání. Také je nutno se pochvalně zmínit o 

úrovni informovanosti naší členské základny, jak prostřednictví webu ASZ, neskromně 

řečeno myslím, že jednoho z nejlepších které NO prezentují, tak také vysoké úrovně našeho 

časopisu Selská revue.    

V životě naší hlavní kanceláře pak došlo na konci roku 2013 k důležitému rozhodnutí, po 

důkladném zvážení skoro již neudržitelné situace v dosavadním sídle asociace jsme přijali 

nabídku na změnu našich prostor a na přelomu měsíce května a června letošního roku jsme se 

přestěhovali do mnohem reprezentativnějších prostor,  téměř v ceně dosavadního pronájmu, 

k Petrské věži v Praze na Poříčí cca 2 minuty chůze od MZe ČR. Za velmi zdárný a rychlý 

průběh této akce „kulový blesk“ mi dovolte naší hlavní kanceláři velice poděkovat. Jako další 

přínos této změny bude pak moznost nabídnout tyto naše prostory i spřáteleným nevládním 

organizacím k občasnému využití za finanční úhradu. 

Dámy a pánové, vážení hosté, vážení sedláci, věřím, že i v letošním roce budeme mít dostatek 

sil a chuti pracovat pro obhajobu naší organizace a že za rok, pokud se zde ve zdraví opět 

sejdeme, budeme mít dost věcí, které bude stát zato hodnotit a dostatek nových nápadů, které 

budou pro každého z nás stát za to, být členem ASZ ČR. Děkuji Vám za pozornost. 



 

  

5) Vystoupení hostů: 

a) starosta Pelhřimova – Leopold Bambula 

L. Bambula: Přivítal delegáty v Pelhřimově a poděkoval za pozvání. Pochází ze selského 

stavu. Přeje sedlákům, aby se jim dařilo v hospodaření. Záchranou života na vesnicích by bylo 

obnovení selského stavu.  

 

b) Vrchní ředitel pro PRV – Ing. Pavel Sekáč  

Poděkoval za pozvání, na tomto fóru ASZ je poprvé. Dnes zastupuje p. náměstka ministra 

Jirsu. Jednou ze zásadních politik, kterou se řídí i ministr, je kompromis. Zdroje jsou obecně 

menší a je třeba vyvážit mezi prvním a druhým pilířem. Finance na PRV budou celkově asi o 

20 - 30% nižší. Rozumné je udržet SAPS po co nejdelší dobu.  

Velké otazníky budí greening, který významně ovlivňuje platby v prvním pilíři. Ten, kdo 

vyrostl na vlastní půdě, ten dělá greening přirozeně, protože se k půdě chce chovat 

odpovědně. Větší riziko je na půdě, která je pronajatá, což je v ČR 70%. Myslí si, že pro 

většinu zemědělců budou řešením meziplodiny a luskoviny na orné půdě. Dalším řešením 

budou krajinné prvky.  

Druhý pilíř – největší emoce vzbuzuje spor mezi plošnými opatřeními a investicemi. 

Problémem je zmíněná menší finanční obálka. Zařazení jelenovitých do VDJ se nebrání, vidí 

to jen jako technický problém, tzn. individuální značení, režim hlášení do registru zvířat, 

transporty aj. 

LFA – nejvíc jsou LFA diskutovány v oblasti bývalých Sudet, kde jsou podpory dlouhodobě 

diferenciovány. Oblasti H a S jsou redefinovány už od roku 2015. U oblastí O je možné jít 

buď do roku 2018 postaru (tj. přes vymezení TTP) nebo podpory vyplácet na veškerou půdu. 

V ČR domluveno, jít do roku 2018 postaru, ale podle nařízení EK je nutné snížit sazby o 

80%. Hranice pro VDJ bude minimálně 0,3. Po roku 2018 splynou oblasti S a O a podpory 

půjdou na veškerou zemědělskou půdu. 

Agroenvi – největší problém u ošetřování travních porostů. Platby by měly podporovat 

živočišnou výrobu.  

Podpora citlivých komodit – budou se podporovat krmné plodiny na o. p. (nepřímá podpora 

dojeného skotu). Zároveň bude započteno do greeningu.  

Investice – podpory velkých zpracovatelů potravin a malých farem by si neměly konkurovat, 

pokud se týče podpory zpracování potravin. Tyto projekty nemohou být nikdy srovnatelné a 

to by se mělo zohlednit.  

PÚ – je a bude méně financí na pozemkové úpravy, což není dobrá zpráva. Nosným tématem 

pro PÚ bude retence vody v krajině. Kvůli stavu půdy klesá konkurenceschopnost.  

Na podzim by měla probíhat školení k novým podmínkám SZP a PRV.  

 

c) Ředitel ÚZEI – Ing. Oldřich Černoch  

Poděkoval za pozvání.  

Aby MZe správně rozhodlo, je potřeba mu dát dobrá vstupní data. Ta zpracovává právě ÚZEI 

prostřednictvím FADN, do kterého je zapojena i ASZ. Kvalita dat je ovlivněna kvantitou 

podniků i kvalitou zpracování dat. Děkuje ASZ za spolupráci. Aktuálně se zpracovává 1500 

podniků, což je úplné minimum a určitě by bylo dobré zařadit jich ještě více. Při současném 

kurzu EUR se výše finančních prostředků do ČR udrží na stávající úrovni. Aktuálně se 

připravuje souhrnná zpráva za zemědělství k projednání ve vládě. 



 

  

Možnost spolupráce s ASZ na vzdělávání – Knihovna A. Š. může například pořádat školení a 

semináře. 

 

6) Diskuse ke zprávě předsedy a vystoupení hostů 

J. Marák: Dotaz na P. Sekáče – pokud farmář bude na 100 % plochy pěstovat třeba jetel na 

semeno a splní tedy na celé ploše greening, nesplní ale střídání plodin – co s tím? 

P. Sekáč: Jsou nastaveny různé limity velikosti farmy, kdy se musí střídat plodiny. Záleží tedy 

na tom, jak bude konkrétní farma velká. 

J. Stehlík: Je důležité dát přes kancelář ASZ dohromady podobné konkrétní příklady, aby Mze 

deklarovalo, jak je bude řešit.  

J. Marák: Stačilo by jednoduše omezit (resp. preferovat) velikost bloků v krajině.  

P. Sekáč: Z pohledu krajinotvorby by to problém nebyl, ale je to možné obejít například 

vykazováním použití ozimu a jařiny vedle sebe.  

R. Kotrba: Za AFCHJ podporuje řešení technických otázek směrem k zařazení jelenovitých 

do VDJ. Zmiňuje, že zakládání zemědělsko-lesnických systémů není v implementovaných 

opatřeních SZP v ČR, ale bylo by potřebné je vymezit jako kulturu v LPIS a tím jejich vznik 

nefinančně podpořit, když už je možné je využít například pro greening? 

P. Sekáč: Plnění greeningu bude nejjednodušší skrze jeteloviny. Největší technické problémy 

budou se zakreslováním prvků, protože nesouhlasí mapové podklady.  

Nutné dopředu vyřešit vlastnické vztahy.  

R. Kotrba: Zákres je na spousty let, protože ty systémy jsou zakládány z povahy věci na 

desítky až stovky let, takže pokud se to vyřeší, bude to vyřešeno provždy. 

S. Toman: Oblasti LFA S bude vedeno v budoucnu jak?  

P. Sekáč: LFA S se podle nových kritérií vymezí na víceméně stejných plochách, jako jsou 

dosud, ale podpory budou vypláceny na veškerou zemědělskou půdu.  

LFA byly dříve vypočteny z dat devadesátých let. Nyní se počítají z nových dat. V LFA H a 

S bude podpora do roku 2018 vyplácena na veškerou zemědělskou půdu. U LFA O se bude do 

roku 2018 podpora vyplácena na TTP, pak také na veškerou půdu.  

M. Zapletal: Přípravy na další období se stále více a více komplikují. Jen kontrola greeningu 

bude tak strašně složitá, že se budou muset přibírat další úředníci.  

Má probíhat proces standardizace MAS pro další období. Systém je ale tak složitý, že MAS 

budou muset změnit organizační strukturu a budou zavaleny další byrokracií.  

P. Sekáč: MAS budou mít asi 3,7 mld. Kč, o které mohou žádat i zemědělci. Byrokratizace 

MAS je třeba dát za vinu, těm, kteří si stěžovali na fungování MAS (hodně z řad starostů). 

Byla velká poptávka po certifikaci MAS, aby se veřejnosti dokázalo, že MAS fungují 

správně. Standardizace je nastavena tak, aby ji byli schopní všichni splnit.  

???: Jak chce Mze podporovat mladé a začínající? 

P. Sekáč: Bude se pokračovat v titulu mladý začínající se sazbou 40 tis. EUR / žadatel. Další 

zvýhodnění v prvním pilíři – navýšení platby pro mladé. A samozřejmě nastavení 

preferenčních kritérií.  

J. Stehlík: V novém PRV jde na MAS povinných 5%, což je v reálu o něco málo nižší částka 

než ve stávajícím programu. Další peníze přijdou do MAS mimo resort MZE. ASZ také měla 

připomínky k fungování MAS a byla pro zpřísnění podmínek jejich fungování. Peníze z PRV 

by přes MAS měly jít především na zpracování produktů, malá zařízení v krajině a malé 

lokální obnovitelné zdroje energie. Ostatní projekty by měly být financovány z jiných resortů. 



 

  

P. Sekáč: Naprosto souhlasí, z PRV by MAS měly maximálně podpořit potravinářství, 

zemědělství a krajinotvorbu.  

Apeluje, aby se zemědělci do MAS zapojili včas, aby byly peníze co nejvíce využity na 

zemědělství.  

J. Štefl: Máme informace, že v Rakousku jde na MAS jen 3,3 % z PRV. Jaké je tedy skutečně 

minimum stanovené EU? 

V MAS se často peníze nevynakládají úplně účelně.  

P. Sekáč: V legislativě EU je skutečně povinných 5% z obálky PRV na MAS a 5% na 

agroenvi. Je možné, že to Rakušané mají třeba nějak dofinancováno z národních zdrojů.  

J. Šourek: Po novém rozdělení LFA spadnou některé farmy z oblasti H do O, protože se 

rozhoduje hlavně na základě nadmořské výšky. Pokud by se ale zvážila svažitost pozemků, 

úrodnost a další kritéria, oblasti by měly zůstat ve více podpořené kategorii LFA: 

P. Sekáč: Uvažuje se o pěti kategoriích LFA, které by právě měly zohledňovat svažitosti, 

náhorní plošiny, klimatické odlišnosti apod. Lze konkrétně podat připomínku k vymezení 

LFA.  

J. Furik: Střídání plodin bude ničit malé zemědělce, protože si budou muset najímat služby a 

pořizovat nové stroje. Pokud má někdo např. 50 ha, má velký problém se střídáním plodin.  

P. Sekáč: Taková je bohužel legislativa a nelze s tím nic dělat. 

J. Stehlík: Greening, pokud je povinný, se musí bohužel nastavit tak, aby jej plnili všichni a 

zbytečně se nevracely finance zpět do EU. Greening tedy nesplní původní očekávání. Daleko 

větší dopad by měl dobrovolný greening, který by byl nastaven přísněji.  

P. Srna: Jak se budou jeteloviny a luskoviny započítávat přes koeficienty a jak to bude 

s použitím chemie?  

Jak bude fungovat rozorávka TTP výměnou za zatravnění o.p.? Je nutné, aby se to řešilo i na 

úrovni podniku. 

O kolik bude na PÚ méně financí? 

P. Sekáč: Na plochách v greeningu původně neměla vůbec být žádná produkce. Aktuálně to 

ale bude pravděpodobně zcela bez omezení. U jetelovin je koeficient 0,3, u luskovin 0,7.  

Rozorávky budou zatím počítány na národní úrovni, kde musí být zachován poměr TTP. 

V rámci podniku by ale mělo být možné prohodit půdní bloky s trávou a ornou půdou. Na 

národní úrovni bude kontrolován podíl TTP.  

Finance na PÚ klesnou z cca 700 mil. Kč na 430 mil. Kč.  

J. Stehlík: Flexibilita ve změnách managementu na úrovni farmy by byla velmi užitečná pro 

farmáře, kteří by si tím řešili i osevní postup a kvalitu půdy. 

Na PÚ by mělo mnohem více participovat MŽP. MŽP už nyní zvýhodňuje projekty v krajině, 

které vycházejí z PÚ. Bylo by dobré, pokud by o podobné projekty mohli žádat i zemědělci. 

P. Sekáč: Z PRV půjde podpora KPÚ. MŽP bude financovat fyzické osoby, které budou chtít 

řešit krajinné prvky. MŽP bude dále prvky v krajině a krajinotvorbu financovat skrze MAS. I 

zde je tedy prostor pro zemědělce.  

J. Sláma: Proč malé farmy (do 10 ha), které jsou velmi žádoucí na venkově, nemohou 

nakupovat státní pozemky? Zabraňuje to vstupu nových subjektů na trh a rozvoji mladých 

zemědělců. Kde je ta proklamovaná podpora? 

Poukázal na problém výsadby stromů – podmínky SFŽP jdou proti sobě a není možné se přes 

ně prakticky dostat. SFŽP je velmi problematický úřad a vrací obrovskou sumu peněz do 

Bruselu. 



 

  

J. Stehlík: MŽP bohužel obecně dává peníze na zcela nesmyslné projekty, ale smysluplné 

malé projekty neumožní byrokratické nastavení podnětů. Stav je tristní a ASZ se snaží právě 

na tato témata s MŽP jednat.  

Pokud se týká nákupu státní půdy, nyní se bude měnit vedení SPÚ a ASZ samozřejmě chce 

začít hned jednat o umožnění nákupu půdy.  

P. Sekáč: OP ŽP se nyní znovu nastavuje, je nutné připomínkovat, aby bylo nastavení 

využitelné pro zemědělce. 

M. Douša: Zná případ, kdy je zemědělec popotahován za to, že poničil povrchové kořeny 

stromů, které sám vysadil. SMA navrhuje, aby byly nastaveny dvě úrovně čerpání peněz – pro 

mladé a pro ostatní. Zároveň SMA žádala o co největší rozpuštění peněz mezi co nejvíce 

projektů. PUZČ skončilo, nákup strojů, půdy, budov, není podpořeno. Co si tedy může mladý 

začínající za peníze z projektu na podporu mladého začínajícího koupit, aby to nebylo 

konfliktní? Časté jsou případy, kdy zemědělec musí statek od rodičů koupit za těžké peníze.  

P. Sekáč: Z projektu nelze koupit starší stroj (a to ani předváděcí) – je to v legislativě EU. 

Benevolence je ale jinak veliká. Pokud by se povolilo použití peněz na režii podniku, skončily 

by peníze často i mimo zemědělství. Problém byly i mladé začínající manželky. To vše vedlo 

ke zpřísnění podmínek, aby Brusel nezakázal titul v ČR úplně. 

J. Stehlík: Minulému vedení MŽP se podařilo zrušit povinnost oznámit kácení stromů na 

vlastním pozemku. Nejvíce proti tomu protestovaly úřady, které kácení povolovaly. Nyní se 

chystá novela, která by kácení opět měla omezit.  

J. Král: Kdy budou známy přesné podmínky PRV? 

P. Sekáč: Původně to měl být konec roku 2013. Ale delegované akty byly schváleny teprve 

v květnu. Do konce června by měl jít PRV na vládu, do 17. července do EK a v září nebo 

říjnu přijdou první připomínky z EK. Zároveň se už budou muset psát pravidla, nařízení vlády 

atd.  

J. Sláma: Úředníci by měli být odpovědní nejen za peníze, které vydají, ale především za 

peníze, které nejsou vyčerpány.  

Stále se mluví o podpoře živočišné výroby. Ve výsledku je ale podpora zanedbatelná a 

finance například stále jdou chovatelům skotu, kteří už žádný skot dávno nechovají. 

J. Stehlík: Právě Mze je jedno z nejlépe čerpajících ministerstev, pokud jde o evropské 

prostředky. 

Nastavení podpor na DJ se právě nyní bude měnit. ASZ zastává názor, že vázané platby by 

měly jít na DJ jakéhokoliv druhu zvířete. Ať si už pak každý chovatel rozhodne, co a jak bude 

chovat, pokud to bude v rámci platné legislativy. 

P. Sekáč: Podpora citlivých komodit – Mze se kloní k tomu, podporovat spíše mléčné krávy a 

masná telata. Okolní země hodně podporují mléčný skot v souvislosti s rušením mléčných 

kvót. Je ale potřeba, aby se NNO dohodly, co chtějí podporovat.  

J. Stehlík: V tom je právě problém, že každou chvíli se mění požadavky na to, co je potřeba 

podpořit. Proto je nejlepší dát podporu všem stejnou. 

P. Sekáč: Pokud se řekne, že podpora půjde na veškeré DJ, bude se samozřejmě obálka dělit 

daleko více DJ a absolutní podpora na DJ bude daleko nižší.  

V. Gut: Je potřeba stále tlačit na zavedení redistribuční platby (na první hektary), je velká 

chyba, že nebyla zavedena, protože to byla jediná možná podpora malým farmám.  

J. Stehlík: Redistribuce a její nezavedení bylo bohužel politickým rozhodnutím a ASZ ji 

všude nadále podporuje. 



 

  

L. Miler: Dotace na sklizeň senáže pro BPS – majitel BPS má pak dvojí dotaci – jednak na 

sklizeň luk a za druhé na prodej elektřiny. Majitelům BPS by se měly zastavit veškeré dotace 

na plochu a zbyly by peníze na citlivé komodity. Majitelé BPS také kazí ceny půdy.  

P. Sekáč: BPS procházejí v současnosti oponenturou. Byly podporovány sedm let. Aktuálně 

chce MZE podporovat pouze využití tepla z BPS. Podpora BPS byla nastavena tak, aby byly 

svázány s chovem zvířat a tím byla podpořena ŽV. V Rakousku byl problém s BPS, které 

nebyly svázány s produkcí siláže apod. Nyní tyto BPS kupují siláže v ČR.  

M. Novák: BPS se dají ale také provozovat rozumně a nerozumně. Byl by nerad, kdyby to 

vyznělo tak, že ASZ je proti BPS. Na BPS byly společenská objednávka, a proto byla 

elektřina z BPS podpořena. Jde provozovat malou BPS se zpracováním odpadu z ŽV a 

vytápět teplem budovy, např. v obci. Pokud se týče obnovitelných zdrojů, velkou chybu 

udělala vláda. 

J. Stehlík: Není možné selektovat přímé platby podle toho, jestli farmář bere ještě nějaké další 

dotace. Vedlo by to stejně jen k obcházení podmínek. ASZ prosazuje, aby BPS byly omezeny 

na maximální výkon. Podporovány by měly být výhradně BPS, které využívají odpad z chovu 

prasat.  

S. Němec: Vloni apeloval na to, aby se ASZ zabývala základními věcmi a ne jen dotacemi a 

jejich podmínkami. Bohužel se zde ale opět jedná o detailech dotací. Jsou zde dlouhodobě 

důležitější věci a nesmíme na ně zapomínat. Prvořadé je to, aby farmáři mohli svobodně 

podnikat a stát jim do toho nemluvil.  

 

7) Návrh úpravy stanov ASZ ČR 

J. Štefl: za Předsednictvo navrhuje, vzhledem ke změně adresy hlavní kanceláře, aby VH 

odhlasovala změnu sídla ASZ ČR na novou adresu hlavní kanceláře.  

Hlasování: optická většina pro/0 proti/0 se zdrželo 

VH ASZ ČR schvaluje změnu sídla ASZ ČR na adresu Samcova 1, 110 00 Praha 1. 

 

8) Členství ASZ ČR v Evropském svazu vlastníků půdy (ELO) 

F. Kinsky del Borgo: Představil organizaci ELO, která podporuje především vlastníky půdy, 

včetně rodinných farem.  

ELO pracuje především v Bruselu – lobbing za účelem podpory vlastníků půdy. Dále zástupci 

ELO pracují v komisích pro Natura 2000. Nyní je v ELO 64 asociací. ELO organizuje různé 

akce na podporu vlastníků.  

Konkrétní spolupráce mezi ASZ a ELO by měla být hlavně na poli komunikace a podpory 

rodinného hospodaření a zkrácení řetězce.  

J. Stehlík: ELO zavedla certifikaci farem, která nahrazuje plnění greeningu. To je další možná 

oblast spolupráce. V ČR zatím tato certifikace není brána jako náhrada greeningu, ale už je 

zde pět farem certifikováno jako Wildlife Estates.  

F. Kinsky dal Borgo: Výše příspěvků bude 1.000 EUR ročně.  

 

Hlasování: optická většina pro/0 proti/7 se zdrželo 

VH ASZ ČR schvaluje přistoupení ASZ ČR do Evropského svazu vlastníků půdy.  

 

 

 



 

  

 

Přestávka na oběd 13:00 –14:00 

 

9) Zpráva předsedy Revizní komise 

J. Petr: Přednesl zprávu Revizní komise. RK se sešla od minulé VH celkem třikrát (listopad 

2013/ únor 2014/ květen 2014), pracovala ve složení H. Přikrylová, J. Šebek st., J. Petr-

předseda, J. Javůrek-místopředseda a P. Löwenthalová. 

Usnesení se plní ve všech bodech a je v různých stupních rozpracovanosti dle možností 

Předsednictva. 

RK prošla všechny smlouvy pracovníků kanceláře – bez závad. 

RK projednala s V. Pospíšilovou a E. Kravcovou organizaci účetnictví a navrhla zavést síťové 

účetnictví. V. Pospíšilová bude proškolena a od roku 2015 bude zaúčtovávat doklady sama, E. 

Kravcová bude auditorkou. 

Docházka na Předsednictvo je dobrá, všichni přes 60%. 

RK provedla k datu 12. 5. 2014 kontrolu placení příspěvků. Za rok 2013 neměly k 17.2. 

doplaceny příspěvky tři regiony. Nyní již za rok 2013 vše doplaceno. Seznamy členů nebyly 

k 12.5. nahlášeny ze čtyřech regionů. K dnešnímu dni nemá nahlášen seznam členů pouze 

ASZ Tábor. Minimální 50% úhradu příspěvků nutnou pro hlasovací právo na VH nemělo k  

1. 6. zaplaceno pět regionů.  

Informoval o stavu finančních prostředků a o účetní závěrce a o očekávané výši daně z příjmu 

právnických osob. RK doporučuje účetní závěrku za rok 2013 ke schválení. 

Zprav RK k nahlédnutí pro členy v kanceláři ASZ ČR. 

Hlasování: optická většina pro/1 se zdržel/0 proti 

VH schvaluje zprávu Revizní komise.  VH schvaluje účetní závěrku za rok 2013.  

 

10) Vystoupení pozvaných hostů – pokračování 

 

a) Předseda Svazu obecních a soukromých lesů – Ing. František Kučera 

F. Kučera: Poděkoval za pozvání. Obě organizace mají spoustu společných názorů. SVOL 

sdružuje nestátní vlastníky lesů. SVOL se snaží o novelizaci mysliveckého zákona. Ministr 

Jurečka deklaroval, že myslivecký zákon je jednou z jeho priorit. SVOL navrhuje zavést post 

vyjednavače mezi vlastníky a myslivci.  

SVOL se dále zajímá o ceny nájmu honiteb Lesů ČR. Člověk, který si honitbu pronajme se 

snaží hlavně o to, aby si dobře zalovil, a je mu jedno, jaké jsou na okolních pozemcích škody. 

Dotace do lesů – snížení prostředků je velice razantní, asi o 100 mil. Kč. Stejně tak finance 

z krajů pomalu klesají. Je potřeba zajistit, aby dotace byly rozdělovány spravedlivě, k tomu je 

potřeba, aby dotace centrálně rozdělovalo Mze.  

 

b) Člen předsednictva Svazu měst a obcí – Ivan Hořínek 

I. Hořínek: Poděkoval za pozvání. SMO a ASZ má společné problémy, především byrokracii. 

Ačkoliv není zemědělec, plně chápe jejich problémy, které jsou svázány s venkovem 

(zaměstnanost, zpracování produkce apod.).  

 

c) Výkonný tajemník Spolku pro obnovu venkova ČR – Ing. Stanislav Rampas 



 

  

S. Rampas: Poděkoval za pozvání. Je zároveň členem ASZ a zemědělcem. Je potřeba, aby 

veřejnost pochopila, že sedláci chtějí na venkově hlavně žít. SPOV nejde jen cestou 

materiální, ale také cestou duchovní obnovy. Hospodaření je dlouhodobá trvalá záležitost, 

která může vést ke zkvalitnění života. To je největší hodnota sedláka, ke které rozhodně 

nepomohou dotace.  

 

d) Vedoucí Správy majetku Arcibiskupství pražského – Ing. Karel Štícha 

K. Štícha: Poděkoval za pozvání. Zákon o církevních restitucích je v účinnosti rok a půl. 

Původně se předpokládalo, že během půl roku bude drtivá většina restitucí vyřešena. Tato 

lhůta nebyla splněna, protože povinné osoby pracují pomalu – především se jedná o Lesy ČR 

a SPÚ. Často jsou to důvody objektivní (př. snížení stavu pracovníků SPÚ), ale bohužel i 

důvody subjektivní – postoje konkrétních pracovníků. SPÚ stále žádá nějaké dokumenty, 

někdy i několikrát. Často je také postup jednotlivých pracovišť odlišný. Aktuálně je od Lesů 

ČR nabídnuto pouze 9,5% vydaných parcel, z SPÚ cca 12% - z toho polovina je podepsána, 

polovina čeká na administraci. Zákon v této situaci předpokládal správní řízení, která by 

donutila povinné osoby majetek vydat, což ale není možné, protože povinná osoba zároveň 

vede správní řízení o vydání a zákon neumožňuje, aby byla vedena dvě řízení k jednomu 

subjektu. Než skončí první správní řízení, uplyne lhůta, do kdy může církev podat žádost o 

vydání majetku ve správním řízení.  

Pronájmy vrácené půdy mají na starosti úřady biskupství. Církev by chtěla upřednostňovat 

menší subjekty, vlastníky půdy.  

 

e) Člen presidia Společnosti mladých agrárníků ČR – Milan Douša 

M. Douša: Poděkoval za pozvání. Sedlák by se měl chovat tak, aby mohl hospodařit 

dlouhodobě. Největší plochu ČR obhospodařují průmysloví zemědělci, kteří bohužel dělají na 

veřejnosti a v EU negativní obraz českého zemědělství. Soukromí zemědělci tedy neurčují 

obraz zemědělců. Toto spojuje SMA a ASZ a v této věci by bylo dobré rozvinout nějakou 

společnou aktivitu.  

 

f) Ředitel SZIF – Ing. Martin Šebestyán 

M. Šebestyán: Informoval o činnosti SZIF. Náklady na administraci dotací jsou cca 3 – 4%. 

Ke dnešnímu dni je vyplaceno 99% prostředků z jednotných žádostí z r. 2013.  

Nyní probíhá schvalování posledního (20.) kola žádostí v PRV.  

Jednotnou žádost podává letos cca o 1.000 více subjektů více než loni. Přibývá subjektů, kdy 

se majitel pouze změní na uživatele. Dosud se neví, jestli budou zálohy na SAPS.  

Novela zákona o zemědělství – aktuálně jde do druhého čtení. Vymezuje se v ní strategická 

role Mze. Pro žadatele je důležité zakotvení odborné pomoci pro žadatele.  

Zavádí se tzv. referenční výměra. Stát zakotví v krajině referenční pozemky, tj. pozemky 

s pevnou hranicí. Stát a zemědělec budou definovat, jaká je maximální výměra každého 

takového pozemku. Mělo by to odstranit z LPIS plovoucí údaje o výměrách pozemků. Do 

LPIS se zavádějí krajinné prvky.  

 

11) Diskuse, návrhy činnosti na další období 



 

  

S. Toman: Podal si žádost o pronájem pozemku na českobudějovickou diecézi a bylo mu 

řečeno, že podle nějakého zákona se pozemky budou pronajímat přednostně současným 

uživatelům.  

K. Štícha: Církve mají právo do jednoho roku vypovědět nájemní smlouvy. Jak s pozemkem 

bude vlastník dále nakládat je jen na něm. Žádný zákon nestanovuje prodloužení nájmu souč. 

nájemci. 

J. Stehlík: Při posledním jednání s D. Dukou byla domluvena spolupráce mezi ASZ  

a biskupskou konferencí, aby se daly jednotlivé pronájmy domlouvat přímo mezi zástupci 

ASZ a diecézí.  

K. Štícha: Pro nového nabyvatele, tedy církve, bude organizačně problematické zvládnout 

administraci nájemních smluv. Kontaktní osoby v diecézích budou odpovídat na dotazy členů 

ASZ. 

J. Basař: Kolik bylo podáno žádostí o vnitrostátní podpory? Téměř všichni mají zamítavé 

stanovisko. Jak je to možné? 

M. Šebestyán: Pro stát je důležité referenční číslo – tedy za rok 2013 to bylo 26.000 žádostí  

a cca 9.000 jich bude zamítnuto.  

L. Tměj: V jakém, stádiu je příručka pro převod farem v rámci rodiny? 

E. Kravcová: Příručka se zpracovává, měla by vyjít v září. Je to velmi složité, ASZ to chce dát 

k připomínkám všem dotčeným subjektům. 

P. Srna: Na školeních na NOZ informoval JUDr. David o tom, že se zvažuje vyvolat vzorový 

soudní spor o nemravnost nájemní smlouvy s desetiletou výpovědní lhůtou. Bude se jednat  

o nákladný spor, který by si jednotliví zemědělci nemohli dovolit. Bylo by proto dobré 

dosáhnout nějakého precedentu.  

K. Mošnová: V dubnu 2015 končí mléčné kvóty, ale ohlašovací povinnost zůstává, protože 

EU chce mít přehled o dodávkách. Povinnost je navržena stejná, nebo dokonce ještě složitější. 

K evidenci by měla stačit měsíční hlášení, není třeba dělat denní evidence. Nesmyslná je  

i povinnost tři roky archivovat evidenci zkrmeného mléka apod. Kontroly mají být navíc 

prováděny každé dva roky, místo namátkových kontrol, jako dosud.  

M. Šebestyán: Připomínkovým místem nařízení bude i ABK. SZIF se bude snažit evidenci 

zjednodušit. 

J. Král: Bylo by možné založit nějakou přezkumnou komisi, která by hlídala zneužívání 

dotací? 

J. Stehlík: K tomu by měl sloužit monitorovací výbor, kde je ASZ členem. Tam se dotační 

tituly takto hodnotí.  

J. Král: V jakém časovém stavu je vyjednávání PRV v ostatních zemích EU? 

M. Šebestyán: Bohužel všude je podobný stav jako v ČR. Mze nemůže dokončit PRV, protože 

nejsou podklady z Bruselu. DG Agri musí vše předkládat Evropskému parlamentu a to velmi 

zpomaluje celý proces.  

R. Kotrba: Je vyžadováno spousta školení na různé povinné odborné způsobilosti, které musí 

absolvovat i lidé se střední či vysokou odbornou zemědělskou školou. Nešlo by požadavky 

zapracovat do osnov či jejich organizaci z MŠMT finančně podpořit v rámci výuky? 

J. Stehlík: Již zapracováno v usnesení z VH. ASZ chce jednat o doplnění osnov o požadavky 

na odborné způsobilosti s MŠMT, univerzitami apod..  

V. Gut: postupně zapadá snaha o snižování škod zvěří. Je třeba neustále tlačit na novelu 

mysliveckého zákona.  



 

  

J. Stehlík: Samozřejmě také zůstává prioritou ASZ. 

P. Meduna: Zajímal se o církevní pozemky a bylo mu řečeno, že farnost se bude rozhodovat 

podle výše nabídnutého pronájmu.  

Bylo by možné posunout termín VH na dřívější jarní datum? 

K. Štícha: Nelze reagovat na konkrétní situaci. Nabídnuté nájemné je samozřejmě důležité, ale 

církev chce upřednostňovat menší farmy. Podmínky jednotlivých nájmů by měly být 

srovnatelné. 

J. Stehlík: Byla snaha VH posunout už letos do května, ale bylo to zkomplikováno stěhováním 

kanceláře. Příští rok se budeme snažit o květnový termín.  

J. Basař: Nyní se nakupují osiva a sestavují osevní plány, ale přitom ještě zemědělci nic 

nevědí o podmínkách dotací. Jak bude SZIF na jaře kontrolovat greening a další podmínky, 

když zemědělci nejsou schopni se připravit díky nedostatku informací? 

M. Šebestyán: Bylo by vhodné, aby nejpozději v srpnu bylo známo, jaká greeningová opatření 

z navržených sedmi budou v ČR uplatňována.  

???: Má problém s plněním greeningu osevem jetelovin a luskovin – kvůli škodám zvěří. 

J. Stehlík: Do greeningu se bude počítat i úhor. Pokud je úhor na více než cca 30% výměry 

farmy, bude se počítat jako třetí plodina.  

J. Sláma: Mohla by ASZ navázat nějakou spolupráci se SFŽP, aby se lépe dařilo čerpat 

finance pro zemědělce? 

J. Král: Jak bude nastavena zelená nafta? 

E. Kravcová: Bude se počítat od 1. července. 

L. Miler: Pokud má 80% TTP a zbytek ornou z celkem cca 100 ha – musí ještě plnit greening? 

J. Stehlík: Taková farma bude greening velmi pravděpodobně automaticky plnit. 

 

12) Usnesení VH a závěr  

R. Kotrba: Seznámil s návrhem usnesení vzešlým z průběhu jednání.  

Hlasování: optická většina pro/ 0 proti/ 0 se zdrželo 

 

VH schválila předložené návrhy na usnesení. 

(Přehled všech usnesení je v příloze zápisu.) 

 

J. Štefl: Poděkoval za účast a aktivitu delegátů a v 16.00 hod. ukončil 16. valnou hromadu 

ASZ ČR. 

 

 

Zapsali: Ing. Veronika Jenikovská, Ing. Jaroslav Šebek 

 

 

 

 

Zápis ověřili: Jaroslav Šebek st., Ing. Arnošt Pleskot 

 

 

V Pelhřimově, dne 10. 6.2014 

 



 

  

Přehled usnesení  

16. Valné hromady ASZ ČR,  10. 6. 2014 v Pelhřimově 

 

I. Valná hromada 

 

1)  konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 88 členů Rady bylo podle 

prezenční listiny přítomno: 77. Účast členů Rady dosáhla: 88 %.  

Z celkového maximálního počtu 220 delegátů bylo přítomno 141 a celkem 8 hostů. 

Účast delegátů dosáhla: 64 %.  Schůze byla usnášeníschopná.  

2) schválila návrh programu jednání dle aktualizované pozvánky, 

3) schválila sloučení mandátové a návrhové komise a její personální složení: Ing. 

Radim Kotrba, PhD., Mgr. Ing. Pavel Srna, David Smetana 

- dále schválila Ing. Veroniku Jeníkovskou a Ing. Jaroslava Šebka jako 

zapisovatele.  

- jako ověřovatelé zápisu byli schváleni: Ing. Arnošt Pleskot a Jaroslav Šebek 

starší, 

4) schválila zprávu o činnosti ASZ ČR za uplynulé období přednesenou předsedou 

ASZ Ing. Josefem Stehlíkem,  

5) schválila zprávu Revizní komise ASZ ČR za minulé období přednesenou 

předsedou Revizní komise Ing. Jiřím Petrem a účetní uzávěrku za rok 2013,  

6) vzala na vědomí vystoupení pozvaných hostů – seznam dle pozvánky,   

přijala změnu Stanov ASZ ČR ve smyslu změny adresy sídla z adresy Dělnická 30, 

Praha 7 na: Samcova 1, Praha 1,  

  7) schválila vstup ASZ ČR do Evropského svazu vlastníků půdy (ELO), za 

dojednaných podmínek. 

 

II.  Valná hromada uložila předsedovi/předsednictvu/tajemníkovi/kanceláři:  

1) pracovat na zrušení rozsahu evidencí u mléka v reakci na nadcházející zrušení 

mléčných kvót (např. u přímého prodeje,…). 

2) prosazovat (např. na MŠMT) prosazovat, aby se do školních osnov postupně 

průřezově zařadil obsah podmínek vyplývající z řady různých zákonných školení a 

odborných způsobilostí (např. v chemické ochraně rostlin, převozu zvířat, porážky 

zvířat…) tak, aby úspěšný absolvent učiliště, střední či vysoké školy v patřičném 

zemědělském směru tyto způsobilosti automaticky splňoval  

3) prosazovat členům MV (Ing. Štefl, Ing. Petr) vystoupit na jednání MV PRV 24.6. 

s podporou usnesení Rady a VH v oblasti nastavení programu rozvoje venkova 

zejména v oblastech: 

4) nadále trvat na zavedení redistributivní platby, preferencí malých projektů do 5 

mil., zavedení schématu pro malé farmáře, zásadní podporu dotačním titulům pro 

mladé začínající, zařazení jelenovitých do VDJ, zařazení podpory zakládání leso-

zemědělských systémů a vymezit kulturu zemědělsko-lesnických systémů v LPIS,  



 

  

5) nadále trvat na zařazení koně, jako relevantního hospodářského zvířete v rámci 

Strategie pro růst-koncepčního materiálu Mze ČR – ve smyslu připomínek 

Asociace svazů chovatelů koní ČR, jak byly zaslány na Mze, 

6) u LFA oblastí trvat na nastavení co nejnižší podmínky zatížení VDJ/ha ve výši 0,2 

VDJ/ha zem. půdy, dále požadovat urychlenou redefinici oblastí LFA (nově ANC) 

7) u AEO – vstupní podmínka max. 0,3 VDJ/ha TTP 

8) u EKO – vstupní podmínka max. 0,3 VDJ/ha TTP  

9) ukládá požadovat rozpočítání dotací na každou VDJ, ať již jde o jakýkoli druh 

přežvýkavce 

10) zásadně odmítá dotační opatření na welfare tak, jak je v současné době 

navrhováno z Mze (dotace za větší osvětlení ve stájích, potírání ektoparazitů,…) 

11) zástupci v MV OP Rybářství (Ing. Junek) prosazovat nejen dosažitelné dotační 

podmínky pro sedláky v akvakulturních systémech, ale zejména podmínky pro 

malé vodní plochy v krajině či malé rybníky a připravit do podzimní schůze Rady 

pro členy ASZ návrhy ekonomických řešení chovů ryb v rybnících  

a akvakulturách 

12) znovu otevřít diskusi k nezbytné novele mysliveckého zákona a novele vyhlášky o 

dobách lovu, dále požadovat po Mze, aby v tomto příslušném odboru byli také 

osoby se zkušenostmi v zemědělství a nikoli jen „lesníci“ nebo myslivci 

13) řešit podporu dotací z MŽP (SFŽP) obecně směrem k opatřením souvisejícím se 

zemědělstvím tak, aby dotační tituly byly pro krajinu přínosné - např. stromořadí, 

tůně, aj… 

14) čelit snahám MŽP o omezení kácení stromů vlastníky pozemků – zahrad 

15) pokračovat v práci v ABK a zejména v dalším prosazování zjednodušení porážek 

hosp. zvířat na farmách – formou tzv. mikroporážek i zjednodušení zpracování 

rostlinných produktů 

16) jednat s MMR a MŽP ke zjednodušení umisťování jednoduchých zem. staveb 

v krajině 

17) prosazovat co největší financování pozemkových úprav s využitím finančních 

zdrojů z jiných operačních programů a s možností čerpání podpor také pro 

vlastníky pozemků 

18) znovu vyzvat ministra ke zrušení Krajských informačních středisek, jako zcela 

zbytečného, zastaralého a v podstatě nikdy nevyužívaného systému přenosu 

informací k zemědělcům, který je pouze 10 let skrytým financováním některých 

organizací a tudíž plýtváním státních prostředků 

19) řešit dosavadní ne příliš velkou funkčnost Nitrátové směrnice směrem 

k prosazování změny dosavadního způsobu hospodaření na orné půdě 

20) podílet se/ spolufinancovat soudní spor k získání judikátu na „nemravnost“ 

nájemních/pachtovních smluv s 10-letou výpovědní lhůtou. 

V Pelhřimově, 10.6.2014 


